



ကညီပိတ်မုခ်ကရၢယု ထီၣ်တၢ်တီၢ်တၢ်တြၢ်လၢနီၢ်မုခ်နီၢ်အစီအစဉ်ဖိလီဖိအဂီၢ်

မုခ်နီၢ်-၁၃.၈.၂၀၂၀

ကညီပိတ်မုခ်ကရၢယုလီၤတၢ်က့ၤ တၢ်ယုထီၣ်တၢ်တီၢ်တၢ်တြၢ်လၢနီၢ်မုခ်နီၢ်လၢအမုခ်ကညီပိတ်မုခ်လၢအဘၣ်တၢ်ခးသံအီၤလၢပယီၤသုးဖိခံၣ်ဖဲလၢယုလံး(၁၆)သီတဂၤအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲလၢယုလံး(၃၁)သီအနံၤပယီၤသုးမုခ်ဒိၣ်ဟ်ဖျါထီၣ်ဝဲလၢပယီၤသုးဖိလၢအမၤကမၣ်တၢ်တဖၣ်ကဘၣ်ဒီးန့ၣ်ဘၣ် “တၢ်စံၣ်ညီၣ်အထီၣ်ကတၢၢ်” ခီဖျိသုးကီၢ်ဘျီၣ်ထံၣ်န့ၣ်ဝဲလၢအဝဲသ့ၣ်မၤကမၣ်တၢ်ဒ်အမုခ်တၢ်မၤသံမၤဝီ, တၢ်သူတၢ်မူၤတၢ်ဘျီၣ်လၢကမုခ်အကျါ, တၢ်ဟးလၢတအိၣ်ဒီးတၢ်ယုခွဲးဒီးတၢ်သူကမၣ်စုကဝဲၤတဖၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. ပယီၤသုးဖိလၢအမၤကမၣ်တၢ်ခံၣ်အံၤတၢ်ဟ့ၣ်အီၤတၢ်စံၣ်ညီၣ်ဘၣ်ဆၣ်တၢ်စံၣ်ညီၣ်အဂ့ၢ်အကျါလၢအလီၤတၢ်လီၤဆဲးတဖၣ်တခီတအိၣ်ဖျါဖျိဖျါဖျါဘၣ်. တၢ်မၤတၢ်လၢအအိၣ်ဖျါရဲကဘၣ်အိၣ်ဖျါဖျါဖျါလၢတၢ်ဖိၣ်ထီၣ်တၢ်မုးတၢ်ရၢ်အကျါအကျဲတဖၣ်အပူၤ, စးထီၣ်လၢတၢ်ဟံးဂ့ၢ်ဝီအဝဲသ့ၣ်လၢတၢ်ကမၣ်မနုၤတဖၣ်အဖီခိၣ်, တၢ်ဟ့ၣ်တၢ်စံၣ်ညီၣ်တဖၣ်ယုဒီးတၢ်စံၣ်ညီၣ်တဖၣ်တၢ်ကမၤကဲထီၣ်ထီၣ်အီၤဒ်လဲၣ်တဖၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်ကဘၣ်အိၣ်ဖျါရဲဒ်သီးကမုခ်တဖၣ်ကထံၣ်သ့ၣ်ညါဝဲအဂီၢ်လီၤ.

ပယီၤသုးမုခ်ဒိၣ်ဟ်ဖျါတၢ်ဝဲလၢ မုခ်တၢ်လၢအကီၢ်အခဲဒိၣ်မးလၢတၢ်ကဒီးန့ၣ်ဘၣ်တၢ်တီၢ်တၢ်တြၢ်လၢပယီၤသုးမုခ်ဒိၣ်အစံၣ်ညီၣ်ပိတုသနူအပူၤလၢအနံၣ်တဖၣ်အနံၣ်ဒီးတၢ်မုးတၢ်ရၢ်တဖၣ်လၢတၢ်ဂံၢ်တၢ်ဒုးအီၤတသ့လၢဘၣ်န့ၣ်လီၤ. လၢအပူၤကွံၣ်န့ၣ်တဖၣ်အနံၣ်ပယီၤသုးမုခ်ဒိၣ်တၢ်သူသုးတၢ်တီၢ်တၢ်တြၢ်သနူအံၤတဟ့ၣ်တၢ်တီၢ်တၢ်တြၢ်ဆူတၢ်မုးတၢ်ရၢ်တဖၣ်ဒ်လဲၣ်ဘၣ်. တၢ်မၤတၢ်လၢတအိၣ်ဒီးတၢ်ဟံးန့ၣ်မူၤဒါလၢကီၢ်မ့ၣ်အမုးအရၢ်လၢအအၢအသီတခါအံၤဟ်ဖျါထီၣ်အဝဲသ့ၣ်အတၢ်မၤအဒိအဂၤတခါလၢတအိၣ်ဒီးတၢ်ဟံးန့ၣ်မူၤဘၣ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အယီၤကညီပိတ်မုခ်ကရၢယုထီၣ်ဝဲဒ်လၢတၢ်မုးတၢ်ရၢ်အံၤတၢ်ကဘၣ်ဆုၤခီအီၤဆူကမုခ်ကီၢ်ဘျီၣ်တဘျီယီၤ(၁၉၅၉)နံၣ်တၢ်ဒီသဒါတၢ်သိၣ်တၢ်သီအဆၢဒိၣ်(၇၁)ဟ်ဖျါထီၣ်ဝဲအသီးန့ၣ်လီၤ. တၢ်သိၣ်တၢ်သီအံၤဟ်ဖျါထီၣ်ဝဲလၢသုးဖိတဖၣ်လၢအမၤကမၣ်ကီၢ်မ့ၣ်အမုးတဖၣ်ဒ်အမုခ်တၢ်မၤသံမၤဝီ, တၢ်ကူၣ်သံဒီးတၢ်မၤတရီၤတပါတဖၣ်ကဘၣ်တၢ်ဟံးန့ၣ်အီၤဂ့ၢ်ဝီလၢကမုခ်စံၣ်ညီၣ်ပိတုအလီၤလၢသုးကီၢ်မ့ၣ်စံၣ်ညီၣ်ပိတုအလီၤန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အယီၤပယီၤသုးမုခ်ဒိၣ်ကဘၣ်ဆုၤခီဝဲတၢ်မုးအံၤတဘျီယီၤဆူကမုခ်စံၣ်ညီၣ်ပိတုလၢအိၣ်ဒီးအကံၢ်အစီၤဒ်သီးကမၤလီၤတၢ်သုးမုခ်ဒိၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်ဟံးန့ၣ်မူၤဒါလၢအဝဲသ့ၣ်တၢ်မၤကမၣ်ကီၢ်မ့ၣ်အမုးတဖၣ်အပူၤလၢအအိၣ်ဒီးတၢ်မၤတၢ်လၢအအိၣ်ဖျါဖျိဖျါဖျါလၢကညီအပူၤတဝါအဖီခိၣ်န့ၣ်လီၤ.

လၢအပူၤကွံၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လၢပယီၤသုးမုခ်ဒိၣ်တဖၣ်ဟ့ၣ်တၢ်စံၣ်ညီၣ်လၢအဝဲသ့ၣ်အပူၤသုးဖိလၢအမၤကမၣ်ကီၢ်မ့ၣ်တဖၣ်ခီဖျိတၢ်သုးကွံၣ်အလီၤအကျဲဆူသုးကလၢတၢ်လီၤလၢအဂၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်အံၤတမုခ်တၢ်တီၢ်တၢ်တြၢ်ဘၣ်. တၢ်သုးကွံၣ်သုးဖိတဖၣ်မုခ်ဝဲတၢ်အကျါအကျဲလၢအဟးဆဲးဝဲတၢ်တီၢ်တၢ်တြၢ်ဒီးမုခ်စ့ၢ်ကိးဝဲတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤတခါလၢအကဲထီၣ်ထီၣ်တၢ်ဒုၣ်ဒွဲၣ်ပယုသနူလၢတၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်အီၤလၢကစိၣ်ကဖိထီၣ်သဲစးတၢ်ဒိၣ်စိအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. လၢန့ၣ်အမဲၣ်ညါတၢ်အံၤတပတုၣ်ဝဲသုးဖိတဖၣ်လၢကမၤကမၣ်ကဒီးကီၢ်မ့ၣ်တခါယီၤအံၤအသီတဘျီဘၣ်အသီး, ကမၤကမၣ်အါထီၣ်ကီၢ်မ့ၣ်အသီသ့ဝဲန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်လီၢ်ဂံၢ်ခိၣ်ထံးပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်တဖၣ်လၢကဲထီၣ်အသးတဘျီဝဲတဘျီအံၤဟ်ဖျါထီၣ်ဝဲလၢပယီၤသုးမုခ်ဒိၣ်အံၤတအိၣ်ဒီးတၢ်ဟံးသးလၢကမၤတၢ်ဆိတလဲလၢအဝဲသ့ၣ်သနူတဖၣ်လၢအဟ့ၣ်တၢ်ပျဲလၢတၢ်ကမၤဆါမၤပယုတၢ်တဖၣ်ကကဲထီၣ်အသးအဂီၢ်န့ၣ်ဘၣ်.

ထံဖိကီဖိအတ်ယုထီတဖၣ် တၢ်ကဘၣ်ဆိကမိၣ်အီၤ န်သိးတၢ်ကကၢၤယၢ်တၢ်ပူၤဖျဲးဒီးတၢ်သ့ၣ်ထီၣ်တၢ်နၢ်လၢ သဲစးတၢ်ဒိၣ်စိအဖိခိၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရ့ၣ်ပုၤန့ၣ်ဖိသဝီဖိယၢ်ကထိဂၢၤယၢ်ယၣ်အတၢ်ပၢ်ဖျါထီၣ်အတၢ်ဘၣ် သး ဒီး ချၢၣ်လွံၢ်ထူၣ် သဝီဖိတဖၣ်စ့ၢ်ကိး ယုထီၣ်တၢ်တီၢ်တြီၢ်ဒီးတၢ်ကဘၣ်ထုးကွံာ်ပယီၤသုးကလၢၤ လၢအအိၣ် ဘူးဒီးအဝဲသ့ၣ်အန့ၣ်သဝီတဖၣ် မ့ၢ်ဝဲတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤတခါလၢ ပုၤဟီၣ်ကဝီၤဖိတဖၣ်ပၢ်ဖျါထီၣ်အဝဲသ့ၣ်အတၢ်သ့ၣ် ဟးဂီၤသးဟးဂီၤအကျဲတဘီလၢကျဲအါဘိတဖၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ.

ကညီပိာ်မုၢ်ကရၢန့ၣ်ဝဲလၢ မ့ၢ်တၢ်ဆၢကတီၢ်လၢ ပိာ်မုၢ်လၢအဘၣ်တၢ်မၤဆါမၤပယုၤဒီး မၤသံမၤဝီအီၤလၢ တၢ်ဘျၣ် တၢ်ဘျီၣ်အပူၤတဖၣ် ကဘၣ်ကတၢ်ကွံာ်အသးလံန့ၣ်လီၤ. အဲၣ်အဲလ်ဒံၣ်(NLD) ပဒိၣ်ဒီးပယီၤသုးမ့ၢ်ဒိၣ်လိၣ်ဘၣ် လၢတၢ်ကဘၣ်ဒိကန့ၣ်အဝဲသ့ၣ်တဖၣ် အတၢ်ကိးဒီးဟံးဂ့ၢ်ဝီတဘျီယီၤန့ၣ်လီၤ. ပယီၤသုးမ့ၢ်ဒိၣ်တဟ့ၣ်တၢ်ဒိသဒါ ဆူပုၤထံဖိကီဖိတဖၣ်အဖိခိၣ်ဘၣ်အမဲာ်ညါ အဝဲသ့ၣ်မၤဆါမၤပယုၤအီၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်မၤဆါမၤပယုၤသ့ၣ်တဖၣ် မ့ၢ် ကဲထီၣ် အ သးဒံးန့ၣ်, တၢ်အံၤကဲထီၣ်တၢ်ကိတၢ်ခဲလၢ တၢ်ကနၢ်န့ၣ်ဝဲပယီၤသုးမ့ၢ်ဒိၣ်အတၢ်အၢၣ် လီၤ လၢ ကသ့ၣ် ထီၣ်တၢ်မုၢ်တၢ်ခုၣ်လၢအမ့ၢ်အတီၤဒီး တၢ်မုၢ်တၢ်ခုၣ်လၢအိၣ်ဒီးအခိပညီလၢပုၤကိးဂၢၤဒဲးအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်မၤသံမၤ ဝီအမူးအရၢတခါအံၤတၢ်ပျဲပူၤအီၤလၢတအိၣ်ဒီးတၢ်စံၣ်ညီၣ်ပုၤမၤကမၢ်တၢ်န့ၣ်တသ့ဝဲဒၣ်ဘၣ်. ပတၢ်ယုထီၣ်သ့ၣ် တဖၣ်တၢ်ကဘၣ်ဒိကန့ၣ်အီၤန့ၣ်လီၤ.

တၢ်ဆဲးကျိး-

- သရၣ်မုၢ်ကညီဖိ +၆၆၈၁၀၂၉၅၅၀၃(ကညီကျိာ်ဒီးအဲကလံးကျိာ်)
- သရၣ်မုၢ်စ့စ့ဟဲ +၆၆၈၉၂၆၆၈၅၇၃(ကညီကျိာ်ဒီးပယီၤကျိာ်)